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Les xifres de fiances 
retornades per Medi
Ambient sumen més
de 650 milions de

pessetes
4 El proper dimarts, 7 de

novembre, té lloc l’Assem-
blea General del Gremi

d’Àrids de Catalunya a l’Hotel
Bellaterra. En aquesta ocasió,
l’Assemblea comptarà amb la
presència del Director General
d’Energia i Mines, Albert Mitjà,
que assistirà al dinar de celebra-
ció en què participaran els repre-
sentants de les 64 empreses que
conformen el Gremi.
A l’Assemblea, entre altres qües-
tions, es presentaran les dades
econòmiques del Gremi, es dis-
cutiran diversos temes d’interès
per al desenvolupament del sec-
tor i es farà un balanç sobre la
tasca desenvolupada pel Gremi
des de l’última assemblea.
D’altra banda, també es durà a
terme la presentació a tots els
agremiats del nou pla de comu-

nicació del Gremi d’Àrids de
Catalunya que inclou la creació
d’una nova identitat visual cor-
porativa, de la pàgina web, d’un
gabinet de premsa, del Butlletí
del Gremi i altres elements de
comunicació.
Un cop celebrada l’Assemblea i
el dinar tindrà lloc, a les 16.30 de
la tarda, una roda de premsa on
es presentarà als mitjans de

comunicació la problemàtica
existent amb la progressiva
manca de subministrament, que
farà que en pocs anys les reser-
ves d’extraccions d’àrids siguin
insuficients per al desenvolupa-
ment de les infraestructures pre-
vistes a Catalunya. Aquestes
dades es donaran a partir dels
resultats de l’informe sobre la
situació actual dels àrids a
Catalunya, elaborat conjunta-
ment per la direcció general
d’Energia i Mines de la
Generalitat i el Gremi d’Àrids. La
roda de premsa correrà a càrrec-
del president del Gremi, Joan
Franquesa.
D’altra banda també es donaran a
conèixer xifres del retorn de
fiances per part del Departament
de Medi Ambient, que confirmen
la completa assumpció per part
de les empreses dels conceptes
de restauració i respecte pel medi
ambient.

GREMI D’ÀRIDS
de Catalunya

Entrevista a
Montserrat Candini:
el sector dels àrids
des de l’òptica de
Medi Ambient 

CYCOSA, una
empresa gironina

amb 50 anys 
d’experiència en el
sector extractiu

L’assemblea del Gremi d’Àrids té lloc, un any més, a l’Hotel Bellaterra

Dades econòmiques

Les previsions per aquest any
2000 indiquen que el conjunt
de les empreses que conformen
el Gremi d’Àrids finalitzarà l’any
amb una producció total d’apro-
ximadament 33 milions de tones
d’àrid per un valor d’uns
27.000 milions de pessetes,
mentre que el 1999, la producció
va èsser de 31 milions de tones i
25.000 milions de pessetes.
D’altra banda, en l’àmbit
mediambiental, cal destacar que
fins al moment actual ja han
estat retornades fiances corres-
ponents a més de 250 expe-
dients per valor de més de 650
milions de pessetes. A més, cap
empresa associada al Gremi
d’Àrids ha estat mai acusada de
delicte ecològic, fet que demos-
tra el respecte de les empreses
pel correcte compliment de les
lleis establertes.

Durant l’Assemblea es
presentarà el nou pla
de comunicació del
Gremi D’Àrids de

Catalunya
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ELS ÀRIDS I EL PROGRÉS 

DE CATALUNYA

Aquest mes de novembre té lloc l’assemblea anual del Gremi
d’Àrids de Catalunya. Com cada any, es presentaran als associats
els resultats econòmics del Gremi i del sector en general i es
debatrà sobre els principals problemes que afecten les activitats
extractives.Aquest any, a més, tindrà lloc la presentació del nou
pla de comunicació engegat a principis del 2000 pel Gremi
d’Àrids i, posteriorment, se celebrarà una roda de premsa a la
qual estan convidats tots els mitjans de comunicació tant de
l’àmbit general com de l’àmbit local.

A la roda de premsa es donaran a conèixer als mitjans de
comunicació la problemàtica existent pel que fa a les previsions
de tancaments de pedreres i graveres catalanes, fet que no
només afecta el sector extractiu sinó que suposa un punt clau
per al desenvolupament de la societat i de cada país.

Aquestes dades es transmetran través de l’informe elaborat
conjuntament per la Direcció General d’Energia i Mines de la
Generalitat de Catalunya i el Gremi d’Àrids, on es dóna una
visió exacta de la situació real del sector a Catalunya.

La societat en general, i sobretot els grups ecologistes, té una
imatge més aviat negativa del sector extractiu. És, doncs, la nos-
tra missió comunicar i transmetre tots aquells aspectes positius
del sector començant per la necessitat dels àrids per al desen-
volupament d’un país així com el respecte i la completa
assumpció per part de les empreses del concepte de restaura-
ció i restauració integrada o el control que s’estableix des de
l’administració, no només en l’àmbit medi ambiental sinó a tots.

El Gremi d’Àrids de Catalunya, cada cop més dinàmic, gràcies
a les actuacions que des de la seva junta s’estan realitzant amb
reunions periòdiques amb l’Administració, participació en fires
(Construmat 2001), organització de jornades, presència a
Internet amb una pàgina web pròpia, etc., està treballant per
donar a conèixer la situació real del sector a tots els àmbits de
la societat.

La gràfica Estimació del consum-subministrament (1999-2030)
deixa ben clar que les previsions en el tancament de pedreres
suposa un problema molt greu que acabarà provocant la manca
de subministrament a importants infraestructures que s’estan
duent a terme a Catalunya com són l’ampliació del Port de
Barcelona o el traçat del TGV. Són aquestes les dades que cal
comunicar per tal d’evitar que s’arribi a la situació descrita a la
gràfica i que aquesta situació provoqui la pertorbació d’aques-
tes grans infraestructures i, com a conseqüència, del progrés de
Catalunya. Des del Gremi d’Àrids continuarem treballant per
trobar solucions a tots aquests problemes.

Gabinet de premsa
del Gremi d’Àrids de Catalunya

Editorial

Crèdits

ASSISTÈNCIA

Sr. Julián López (Maximino Picazo Aridos)

Sr. Joan-Ignasi Navarro (Cogas, S.L. i Hormiconsa)

Sr. Daniel Trisan (CYCOSA)

Sr. Joan Franquesa (Jaime Franquesa, S.A.)

Sr. Jaume Ramon (Asland, S.A.) -representat

Sr Pere Torres (Mubermu, S.A.)-representat

Sr. Xavier Riba (Promotora Mediterránea-2, S.A.) 
-representat

Sr. Sebastià Alegre (EACSA, Astington, S.A., CAPBSA,
Forbisa i Tamuz, S.A.)

Sr. Joaquim Roca (CANSA)

Sr. Carles Grau (Puigfel, S.A. i Sefel, S.A.)

Srs. Antoni i Jordi Garrigosa (Àrids Garrigosa, S.A.)

Sr. Jordi Torra (Àrids Guixeras, S.L.)

Sr. Joaquim Roca (Àrids Germans Curanta, S.A.) 
-representat

Va justificar la seva absència:

Sr. Joan-Manuel Foj (Canteras Foj, S.A.)

TEMES

Els temes que s’hi van tractar van ser els següents:

1. Conferència-col·loqui sobre la liberalització del mercat elèctric
i la possibilitat d’estalvi en el cost de l’energia elèctrica.

2. Entrevista amb la Subdirecció General de Mines, on es tracta
l’enquesta als explotadors i el Pla Director de la Mineria i la ITC
relativa als dipòsits de llots en processos de tractament d’acti-
vitats extractives.

3. Entrevista amb Conxa Marchante, cap del Servei de Protecció
de l’Entorn Natural.

4. Designació de Josep M. Pelegrí com a representant del
Departament de Medi Ambient a la Comissió
Interdepartamental.

5. Temes diversos.

Junta Directiva 10/2000
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Visitem el Museu de Geologia “Valentí Masachs”

El Museu de Geologia que la
Universitat Politècnica de
Catalunya té ubicat a

Manresa és un museu eminent-
ment didàctic, a diferència de la
majoria d’altres museus de geolo-
gia. Joaquim Sanz, professor titular
de Mineralogia i Petrologia i un
dels conservadors del Museu, ens
presenta a continuació un reco-
rregut per les diferents parts de la
mineralogia i de la geologia que
formen part del patrimoni d’a-
quest museu ubicat a la capital del
Bages.

Minerals

El Museu es divideix en quatre
grans col·leccions. En primer lloc
es troba la col·lecció de minerals
presentada en diverses vitrines.
Les quatre primeres contenen la
col·lecció sistemàtica de minerals
dels Països Catalans ordenats per
elements químics, i a les cinc res-
tants hi trobem minerals d’altres
països. Les mostres que hi aparei-
xen són mostres d’interès mine-
rològic o geològic pensades,
sobretot, de cara a l’alumne.
També trobem una cambra fosca
de llum ultraviolada en la qual es
poden observar els fenòmens de
la fluorescència i la fosforescència
que presenten alguns minerals.
Una part que ha donat molt sen-
tit al Museu és la sèrie de set
vitrines que inclouen diversos
minerals i les seves aplicacions
industrials. Aquesta idea va ser
importada per Joaquim Sanz
d’una de les seves visites al
Natural History Museum de
Londres i va triplicar el nombre
de visites al museu, que actual-
ment volten a l’entorn de les
3.000 per curs acadèmic.
L’alumini, el mercuri, la porcellana,
el vidre i el són alguns dels exem-
ples que podem observar. Això
facilita la tasca als professors ja
que aconsegueixen que els alum-
nes relacionin els minerals amb
objectes que els són familiars.
D’aquesta manera, l’aprenentatge
de la mineralogia és més efectiu i

més motivador per a l’alumne.

Roques

En una segona part hi trobem
dues vitrines on són representa-
des les roques sedimentàries, les
ígnies i les metamòrfiques. En una
de les vitrines hom pot veure la
formació interna d’algunes roques
amb un esquema senzill però
didàtic i entenedor. D’aquesta
manera l’alumne pot fer-se una
idea exacta de com estan forma-
des internament aquestes roques,
i deduir-ne la seva utilitat poste-
rior per a la construcció.
A finals de l’any vinent està pre-

vist informatitzar aquesta part del
museu per tal que, a través d’un
monitor de TV, el visitant pugui
accedir a tot tipus d’informació
d’aquestes roques: on s’han for-
mat, de quin tipus són, quins

minerals les componen, quina és
la seva utilitat, etc.

Àrids i aplicacions

En una tercera part del museu
s’expliquen, a través d’un exposi-
tor obert al públic, els processos
que s’han de seguir per a l’obten-
ció d’àrids, ciment, formigó i rajo-
les. Aquest expositor ha estat
possible gràcies a la col·laboració
de diverses entitats entre les que
s’inclou el Gremi d’Àrids de
Catalunya. En els diferents plafons
es detallen els passos més signifi-
catius efectuats a cada sector. En
el cas dels àrids, hi ha els proces-
sos d’explotació d’una gravera i
una pedrera, fotos de pedreres
completament restaurades i exem-
ples d’àrids de diferents tamanys.
Altres gremis que han participat a
l’expositor són el Gremi de
Prefabricats i Derivats del Ciment
de Catalunya, l’ANEFHOP, el
Gremi de Rajolers de Catalunya i
l’empresa Beton Catalan. Final-
ment, també hi trobem un últim
apartat que fa referència a l’ob-
tenció de l’aigua mineral, molt
important a Catalunya, realitzat
amb la participació d’ACEA.

Fòssils

Com a final del recorregut  hi tro-
bem, a la part central, l’àmplia
col·lecció de paleontologia en què
s’exposen els fòssils més repre-
sentatius de diferents períodes de
la terra. La majoria procedeixen
dels jaciments clàssics catalans, tot
i que també n’hi ha d’altres paï-
sos.
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Tots els caps de setmana de l’any el Museu
organitza sortides mineralògiques i geològi-
ques arreu de Catalunya per tothom a qui
pugui interessar (alumnes, estudiants d’oposi-
cions i persones interessades).Quan el cap de
setmana coincideix amb algun pont la visita
sol fer-se a jaciments de fora de Catalunya.

Museu de Geologia "Valentí Masachs"
Edifici de l’Escola Universitària Politècnica
Av. de les Bases de Manresa, 61-73
08240 Manresa (Bages) – Catalunya
Tel.: 93-877 72 41 / 93-877 72 00
Fax: 93-877 72 02
e-mail: museu@eupm.upc.es

El Museu “Valentí Masachs” reb al voltant de 3.000 visites per any acadèmic

Joaquim Sanz, uns dels Conservadors del Museu de Geologia

Us convidem a visitar aquest Museu on l’aspecte didàctic de totes les vitri-
nes s’ha potenciat al màxim i on sempre es pot aprendre quelcom de nou, és
“un museu diferent dels altres”.
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Calendari de fires del sector

La Junta de Residus
canvia d’emplaçament

Afinals del present any
està previst el trasllat de
la Direcció General de

Patrimoni Natural i del Medi
Físic i de la Junta de Residus al
carrer Doctor Roux, 80, de

Barcelona.
D’altra banda, l’Agència Catalana
de l’Aigua (que substitueix la
Junta d’Aigües i la Junta de
Sanejament) s’ubicarà al carrer
Provença.

La liberalització 
del mercat elèctric

Una vintena d’agremiats van
assistir a la conferència-
col·loqui organitzada pel

Gremi i l’ICAEN, sobre la libe-
ralització del mercat elèctric i la
possibilitat d’estalvi en el cost de
l’energia elèctrica, celebrada el
passat 3 d’octubre. Conrad
Meseguer, cap de la divisió d’in-
dústria de l’Institut Català de
l’Energia, va realitzar una exposició
molt concisa i clara dels pocs més
de dos anys i mig d’experiència de
la liberalització del mercat elèctric,
que es va començar a aplicar el
primer de gener del 1998.A través

de l’Institut Català de l’Energia, la
Generalitat fomenta el lliure mer-
cat entre els consumidors catalans
tot promovent gratuïtament l’as-
sessorament personal a les empre-
ses. De totes maneres, a partir del
primer de gener del 2003 tot-
hom podrà accedir al lliure mer-
cat.
Des de l’octubre de l’any 99, tots
els consumidors de més d’1GWh a
l’any amb l’escomesa a baixa ten-
sió (que suposa una facturació al
voltant dels 10 o 12 milions de
pessetes/any), poden accedir al
lliure mercat. El juliol del 2000,
l’oferta es va ampliar a tots els
consumidors que compren en alta
tensió (més d’1Kv), independent-
ment del seu consum anual.
Des de l’ICAEN es considera que
les empreses que tenen contractat
smés de 150 kW de potència, són
les que poden assumir el canvi de
tensió.
A finals d’abril de 2000, el 64%

de consumidors compren al lliure
mercat, la majoria tenen com a
proveïdora ENDESA. El 75% dels
clients qualificats o grans consu-
midors que s’hi han acollit han
obtingut un descompte promig
del 20%. Així, per exemple, opti-
mitzar la instal·lació en alta tensió
pot suposar un estalvi envers la
situació actual del 12,6% mentre
que accedir al lliure mercat en alta
tensió representa un estalvi del
33,4%, segons les estimacions de
l’ICAEN.
Per últim, es va destacar que acce-
dint al lliure mercat, els consumi-

dors rebran la mateixa qualitat de
servei però podran negociar les
condicions de pagament i dispo-
saran d’una certa flexibilitat per
tal d’amortitzar el pas de la baixa
a l’alta tensió.
L’ICAEN ofereix a les empreses
estudiar individualment el seu cas
a través de consultes directes o
mitjançant la realització d’un
diagnòstic personal estàndard per
Internet. Per optar a aquest útim,
cal contactar amb la web de
l’ICAEN www.icaen.es, i facilitar
les dades necessàries de l’empresa
i el seu consum elèctric. El
diagnòstic és un document perso-
nalitzat i confidencial que es tra-
met per correu electrònic a l’em-
presa sol·licitant.

Intitut Català de l’Energia
Sr. Conrad Meseguer

Av. Diagonal, 453, bis, àtic
Barcelona

Telèfon: 93 622 05 00

El Gremi es reuneix amb 
representants de Medi

Ambient

El passat mes de setembre,
membres del Gremi d’Àrids
van mantenir una reunió amb

Conxa Marchante, cap del Servei de
Protecció de l’Entorn Natural, i
Esteve Serra, cap de la Secció de
Restauració d’Activitats Extractives,
per tal de realitzar una presa de con-
tacte i una presentació general del
Gremi.
A la reunió es van tractar diversos
temes. En primer lloc es va destacar
el fet que una explotació no és més
que una utilització temporal del
territori que queda restaurat, sempre
d’acord amb el pla de restauració
que aprova la Secció de Restauració
d’Activitats Extractives. Va quedar
palesa l’antiga i fluïda relació que ha
existit entre l’administració i els agre-
miats. També es va remarcar el fet
que mai cap agremiat ha estat con-
demnat per cap delicte ecològic.
Conxa Marchante també va declarar
ser conscient de la necessitat dels
àrids i de les seves múltiples aplica-

cions i va estar d’acord que s’ha de
fer l’apropiada divulgació per tal de
millorar la imtage del sector davant
la societat.
A continuació es va parlar sobre la
Llei d’IIAA i es va posar en evidèn-
cia la duplicació existent entre l’apli-
cació estricta del procediment mar-
cat per aquesta llei i el fet d’haver de
presentar la documentació per sego-

na vegada i de la mateixa forma que
abans de la promulgació de la Llei. El
Gremi d’Àrids també va demanar
que les activitats extractives passin a
l’annex I. En aquest sentit, Conxa
Marchante va recomanar al gremi
dirigir-se a la Direcció General de
Qualitat Ambiental.

Conxa Marchante va
declarar ser conscient
de la necessitat d’àrids
per al desenvolupament

de la societat

Bauma
Munich (Alemania) 
del 2 al 8 d’abril de 2001

Construmat
Barcelona 
del 23 al 28 d’abril de 2001

Smopyc
Saragossa
al febrer de 2002
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Nou representant 
a la Comissió

Interdepartamental

Josep M. Pelegrí, director
general de Qualitat
Ambiental, ha estat designat

com a representant del
Departament de Medi Ambient a
la Comissió Interdepartamental
en substitució de Xavier Mateu.
Aquesta designació no exclou la
presència de Montserrat
Candini, directora general del
Patrimoni Natural i del Medi
Físic.
La Comissió Interdepartamental
està formada per representants

dels departaments d’Indústria,
Energia i Mines, Medi Ambient i
Política Territorial i Obres
Públiques, així com compta la
presència del Gremi d’Àrids.
Una de les principals tasques és
donar un tractament unificat al
sector miner. La primera feina
assignada ha estat signar un con-
veni amb l’Institut Cartogràfic
de Catalunya per tal que faci un
estudi geològic del territori per
saber els indrets més adients per
obtenir la matèria primera.

Joan Antoni Solans
abandona Política

Territorial

Joan Antoni Solans, l’arquitec-
te que durant vint anys ha
dirigit el desenvolupament

urbanístic de Catalunya, va
abandonar el passat mes d’octu-
bre el departament de Política
Territorial.
Solans ha cessat com a director
del programa de Planejament
Territorial, càrrec al qual va acce-
dir el passat mes de gener, des-
prés d’ocupar la direcció general
d’Urbanisme. Segons publica el
diari Expansión, la decisió ha

estat presa arrel de les dis-
crepàncies amb el conseller Pere
Macies sobre el desenvolupa-
ment dels plans territorials de
Catalunya i el funcionament de
l’Incasòl, organisme encarregat
de desplegar la política de sòl
del govern.
El futur de Solans, de 57 anys, és
una incògnita. De moment ha
rebutjat ofertes per anar a una
altra conselleria i tot apunta que
podria passar a l’empresa priva-
da.

La fiança és l’instrument
econòmic que garanteix l’e-
xecució de les mesures de

protecció del medi ambient i dels
treballs de restauració previstos en
l’informe vinculant que emet el
departament de Medi Ambient.
Des de la posada en marxa d’a-
questa mesura l’any 1983 i fins al
moment actual han estat retorna-
des fiances corresponents a més
de 250 expedients per valor de
més de 650 milions de pessetes.
Aquesta xifra acredita la correcta
dinàmica de les empreses en el res-
pecte pel medi ambient.

Cal remarcar la importància del
caràcter pioner del model de pro-
tecció de la Llei 12/1981 i del
decret 343/1983 a tot l’Estat
espanyol pel que fa a l’estudi, a la
valoració i a l’aplicació d’accions
restauradores relatives als efectes o
impactes causats al medi físic per
les activitats extractives. Val a dir,
també, que aquesta normativa va
ser precursora i va influir en l’ela-
boració de la resta de normatives
a l’Estat.
Actualment, es pot assegurar que
els titulars miners han reconegut i
han assumit plenament les seves

obligacions respecte a la restaura-
ció de l’indret i es troben en una
etapa totalment avançada del pro-
cés d’integració dels sistemes de
restauració ambiental en els siste-
mes d’explotació. L’espai restaurat
després d’una extracció dels
recursos petris s’ha constituït com
l’estat normal en què s’espera que
tota activitat extractiva finalitzi el
cicle d’explotació/restauració.
Cal tenir en compte també, que la
superfície de les activitats extracti-
ves autoritzades ocupa aproxima-
dament un 0,3% de la superfície
total de Catalunya.Aquesta super-

fície inclou el perímetre total teò-
ric, tot i que l’explotació es fa,
generalment, de forma fracciona-
da.
D’altra banda, cal destacar que cap
de les empreses associades al
Gremi d’Àrids ha estat mai objec-
te de denúncia per delicte ecolò-
gic.
A Catalunya, la mineria consti-
tueix una activitat molt rellevant
per al desenvolupament econòmic
del país. L’aprofitament dels recur-
sos minerals naturals ha de tenir
presents l’equilibri i la conservació
del medi físic i del paisatge.

Les fiances retornades per Medi Ambient sumen més
de 650 milions de pessetes
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CYCOSA, 50 anys d’experiència 
en el sector extractiu

Cales,Yesos y Cementos de
Olot S.A. compta ja amb
50 anys d’història durant

els quals ha subministrat els
seus productes principalment al
mercat de la província de
Girona.
CYCOSA ha estat lligada des de
la seva creació amb el grup
d’empreses de transports Min-
guet. El Grup Minguet està for-
mat per empreses de transport
de mercaderies, destacant-ne el

de material de construcció, i de
producció i distribució de for-
migó amb plantes a la comarca
de la Garrotxa (Horpisa).
El conjunt d’empreses d’aquest
grup ocupa més de 40 persones
i disposa de 30 camions per rea-
litzar el transport d’àrids, formi-
gó i mercaderies en general.

Actualment l’empresa produeix
àrids a la planta de trituració de
Sant Jaume de Llierca, amb pedra
extreta prové de la cantera de
roca calcària que l’empresa té a
Tortellà. No obstant, també
compta amb una segona planta

de rentat per al procés de balas-
tre fluvial.
Pel que fa a les dades de pro-
ducció de l’empresa, cal destacar
que la seva capacitat de produc-
ció d’àrids supera les 300.000
tones anuals, fet que permet a
CYCOSA participar en tot tipus
de projectes que es realitzen a
les comarques de Girona, tals
com obres d’edificació, aglome-
rats asfàltics, ferms de carretera
i obra pública en general.
La satisfacció dels clients, apor-
tant la màxima qualitat als pro-
ductes, i adoptar les millores
medioambientals són actualment
els objectius que centren l’acti-
vitat de l’empresa.

La capacitat de 
producció d’àrids 
de CYCOSA és 

superior a 300.000
tones anuals

Planta de tractament de Sant Jaume de Llierca

Pedrera de Tortellà

CYCOSA
Ctra. de la Canya, s/n. 17800 Olot

Tel. 972 26 20 50 - Fax 972 26 66 67
Planta: 17854 Sant Jaume de Llierca

Tel i Fax 972 68 70 35
e-mail: minguet@arrakis.es

Actualment l’empresa s’ha especialitzat en la
fabricació d’àrids en general
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Entrevista

- En primer lloc, podria descriu-
re’ns la situació actual del sector
des d’un punt de vista mediam-
biental?
- Des de fa uns anys s’ha notat un
increment en el nombre de
sol·licituds d’obertura o ampliació
de les activitats extractives. En
tots els casos se segueix sempre el
procediment administratiu que
exigeix la presentació del corres-
ponent programa de restauració,
el qual, un cop aprovat, garanteix,
la correcta integració de l’àrea
afectada per l’explotació al seu
entorn, un cop acabada l’activitat.
Es pot afirmar que el sector ha
pres consciència que els àrids
s’han d’aprofitar de manera res-
pectuosa amb el medi i admet
amb normalitat la normativa res-
tauradora en vigor.

- Creu, doncs, que hi ha desin-
formació per part de molts grups
ecologistes sobre el control que
exerceix l’administració i les prò-
pies empreses?
-La Llei 12/1981 que estableix nor-
mes addicionals de protecció dels
espais d’especial interès natural
afectats per activitats extractives
està en vigor des de 1983.
Els col·lectius ecologistes han tin-
gut accés des de sempre als aspec-
tes no confidencials de les explo-
tacions per les quals s’interessaven
i són coneixedors del tràmit
administratiu aplicat a l’estudi i
avaluació dels impactes provocats
per les extraccions de minerals,
així com de les nombroses restau-
racions dutes a terme fins ara. En
molts casos fan al·legacions, apor-
tació d’idees, comentaris o sugge-
riments que són tinguts en comp-
te en el procés avaluador.
Dissortadament, no tots els grups

interessats en la defensa del medi
fan un bon ús d’aquesta possibili-
tat i, a més, desaprofiten tota la
informació mediambiental que, ja
sigui en forma de llibres o en els
diferents cursos de formació, etc.
han estat i estan al seu abast.

- Quines accions creu que s’hau-
rien d’emprendre des de l’admi-
nistració o des del Gremi per
transmetre aquest respecte pel
medi ambient?
- El propi Departament de Medi
Ambient es preocupa de divulgar
els resultats de les restauracions, a
més de posar a l’abast dels inte-
ressats totes les dades sobre les
activitats mineres legalitzades així
com informacions importants a
través de la web del Departament.
Al seu torn, les iniciatives dutes a
terme actualment pel Gremi d’À-
rids de Catalunya, divulgant
també i donant publicitat a les
seves inquietuds i formes de tre-
ball respectuós, són absolutament
necessàries per transmetre a la
societat una imatge real de com
es desenvolupen, des de fa anys,
les extraccions d’àrids tot com-
plint en la forma i en el fons l’es-
perit de la Llei 12/1981.

- Les empreses extractives tenen
l’obligació de restaurar un cop
finalitzats els seus treballs. No
creu, doncs, que s’estan magnifi-
cant els efectes de tals activitats
extractives?

- El problema ve donat perquè les
extraccions que no es poden
desenvolupar, evidentment, als
polígons industrials, atès que es
localitzen al medi natural, creen
un seguit d’impactes de diferent
magnitud que són tinguts en con-
sideració ja des del començament
de la redacció dels programes d’e-
xecució i de restauració integrada,
reduint-los en gran mesura pel
que fa al projecte.
Aquesta filosofia fa que, efectiva-
ment, els programes de restaura-
ció i les condicions especials de
l’informe favorable del programa
de restauració de cada activitat
assegurin la definitiva restauració
final de les àrees afectades.
De tota manera, com ja s’ha
demostrat des de fa més de 10
anys, la principal eina amb què les
explotacions mineres poden
comptar per demostrar als possi-
bles afectats que el seu treball és
rigorós, és l’aplicació del concepte
de la restauració integrada que,
des de 1988, estem recomanant
amb resultats molt satisfactoris.

- A més, per garantir la restaura-
ció, l’administració fa que les
empreses dispositin una fiança. 
- La llei 12/1981 i el Decret
343/1983 vigents a Catalunya són
les normes pioneres a tot l’Estat
en relació a les avaluacions d’im-
pactes de la mineria a cel obert i
d’exterior i en elles es fixa l’obli-
gatorietat de dipositar una fiança
per tal de garantir l’obligada res-
tauració.

- Quines són les conseqüències
que s’han pogut observar des de
l’inici d’aquestes normatives?
- Una assumpció per part de tot
el sector implicat de la filosofia

que emana de la Llei 12/1981 en la
protecció i restauració del medi
afectat.
I la utilització, cada dia més, de la
restauració integrada, de l’execu-
ció i de l’explotació per fases dife-
renciades.

- Periòdicament el Gremi d’Àrids
manté reunions amb diferents
representants de l’administració.
Podria explicar-nos l’evolució
d’aquestes trobades?
- Sempre han estat profitoses, atès
que ambdues parts han expressat
amb sinceritat els seus punts de
vista adreçats a una millor aplica-
ció de la normativa i una accepta-
ció dels procediments administra-
tius. D’altra banda, el Gremi con-
tribueix a l’intercanvi d’opinions i
a l’aportació d’idees que agilitzen

els expedients administratius, sug-
geriments en la redacció de les
normatives que afecten el sector,
etc.

- El Gremi ha iniciat un nou pla
de comunicació que contempla,
entre altres elements, la creació
d’una pàgina web i el Butlletí del
Gremi, quina és la seva opinió
personal?
- Unes  eines molt adients, atesa
la possibilitat de distribuir en
temps real informació dels projec-
tes i opinions del Gremi sobre els
temes del seu sector, i de recollir
també suggeriments del públic i
dels associats. El Butlletí és un
marc idoni per la possibilitat que
té de mostrar gràficament mit-
jançant documents fotogràfics
representatius els aspectes relatius
a les realitzacions de protecció i
restauració del medi; demostra la
sensibilitat que els agremiats estan
adoptant envers la problemàtica
ambiental que envolta el produc-
tiu sector de les activitats extrac-
tives i que a Catalunya té un
important pes en l’economia del
país.

“El sector assumeix totalment
la filosofia de la restauració”
Montserrat Candini, directora general del Patrimoni
Natural i del Medi Físic, és conscient de la necessitat dels
àrids, ja que són bàsics per al desenvolupament de la
societat, sempre amb el convenient respecte pel medi
ambient per part de les empreses del sector.
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L’aplicació de la 
restauració integrada
és la demostració d’un

treball rigorós per
part de les empreses 

El sector ha pres
consciència que els

àrids s’han d’aprofitar
de manera respectuosa
amb el medi ambient


